
   ميترا شهبازي
س�ربالايي تند جاده لش�کرک به س�مت لواس�ان نفس 
ماشين را حسابي گرفته اس�ت. اطراف جاده تک و توک 
دستفروش هايي هستند که زير تيغ آفتاب دنبال مشتري 
مي گردن�د. بعضي هايش�ان گردوه�اي خي�س خورده 
مي فروشند، برخي هم ش�يربلال هاي تازه را آماده کباب 
کردن به نمايش گذاشته اند. مس�ير را ادامه مي دهم تا به 
تابلوي »کند عليا و س�فلي« مي رس�م. از محلي ها سراغ 
غار موزه وزيري را مي گيرم. از س�ر ع�ادت نگاهي به بالا 
مي اندازند و به سمت کوه اشاره مي کنند. راه پر پيچ و خم 
جاده را باز هم ادامه مي دهم. شيب جاده بيشتر از قبل شده 
و اين بار ماشين ديگر جان بالا رفتن ندارد تا اينکه از دور دژ 
مستحکمي از قوطي هاي نوشابه زنگ زده اي را مي بينم که 
با نظمي جالب و هنرمندانه کنار هم چيده شده اند. بالاخره 
س�فر 45 دقيقه اي از تهران به س�مت غار موزه وزيري به 
پايان مي رسد و بي صبرانه منتظر گفت و گو با مردي هستم 
که بيشتر س�ال هاي عمرش را صرف هنر مجسمه سازي 
کرده اس�ت. اولين ديدار با اس�تاد ناصر هوشمند وزيري 
بس�يار صميمانه و دوستانه اس�ت. هر چقدر تلاش کرده 
تا دل کوه را بتراش�د و هنرش را متبلور کن�د، همان قدر 
شخصيتي صميمي و آرام دارد. افسوس اجل امان نداد و 
اين هنرمند دوست داشتني کشورمان ششم تير ماه سال 
جاري براي هميشه دوستداران هنر را ترک کرد. هنر استاد 
وزيري آنقدر متفاوت است که به سادگي مي توانيد امضاي 
نانوشته او را روي آثارش مشاهده کنيد. از پارک جمشيديه 
تهران تا قزوين، همدان و بسياري از شهرهاي کشورمان 
آثار استاد وزيري نظر دوس�تداران هنر را جلب مي کند. 
گفت و گويي که در ادامه مي خوانيد حاصل گپ و گفتي است 
که پنج سال پيش با استاد وزيري درباره هنر مجسمه سازي 
و آثارش انجام شده که براي نخستين بار منتشر مي شود.

    
کارهاي بسياري در سراسر کشور انجام داديد 
که بخش گس�ترده اي از آن به غير از غارموزه 
وزيري در پارک جمش�يديه است، درباره اين 

آثار بگوييد.
 در دو نوبت در پارک جمش��يديه در محدوده س��ال هاي

 57-53 از طرف ش��هرداري دعوت به کار شدم. در مرتبه 
اول 27 کار س��اختم و س��ري دوم که دعوت به کار شدم 
تعداد اين آثار را به 50 مجسمه رساندم. اين آثار هم شامل 
دره  ماهي ها، رستم و سهراب، فردوسي، دست هاي آبخوري، 
دايناسور 10 متري و يک دايناسور 70 متري که نيمه  کاره 
ماند، مي شود. علاوه بر اين کارها، در شهرهاي ديگر و در 
قطعه فلک الافلاک به سبک موزه مادام توسو طبيعت سازي 
کردم. موزه رختشوي خانه زنجان، پارک باراجين قزوين که 
در آن مجسمه هاي 15 تا 20 متري تمام از سنگ ساختم. 
همچنين آبنماها و مجسمه هاي پارک پرديسان، آبنماها و 
مجسمه هاي قسمت جنوبي پارک ساعي، ساخت مجسمه 
2/5 متري کاکلي و پدربزرگ در پارک گلبرگ نارمک، انجام 
تاکسيدرمي در موزه هاي تاريخي و طبيعي و غيره از جمله 

کارهايي است که انجام داده ام. 
بعضي از مجسمه هايي که ساخته ايد نمادي از 
داستان هاي اساطيري همچون شاهنامه دارند، 
 برايمان بگوييد ايده کارهاي هنري تان از کجا 

نشئت مي گيرد؟
الان حدود 80 درصد از مجس��مه باباطاهر را ساخته ام و 
مي خواهم دوبيتي هايش را به زيبايي در س��الن بنويسم. 
من دنبال چيزهاي استثنايي هستم. دنبال کارهايي که 
هرکسي به سراغش نمي رود و فکر آن را هم نمي کند. بارها 
به من گفتند استاد چطور س��اخت اين کارها به ذهنتان 
مي رسد؟ هميشه در مرحله اول پاسخ مي دهم که عزيزم 
من تحصيلکرده اين کار هستم و با ادبيات کشورمان و تا 
حدودي هم با ادبيات جهان آشنايي دارم. درباره اسطوره ها 
و فرهنگ غني مان اطلاعات دارم. وقتي ش��ما همه اينها 
را بدانيد نمي توانيد آرام بنشينيد. براي همين هست که 

مي خواهم کارهاي استثنايي انجام دهم. 
در بين بزرگان تاريخ چه کس�اني را بيش�تر 
دوست داش�تيد و سعي در س�اخت آثاري از 

آنها داشتيد؟
همانطور که گفتم يکي از اين افراد باباطاهر از بزرگان شعر 
و ادبي همدان است که اکنون درحال ساخت مجسمه اش 
هستم. موسيقيدان هاي ما به س��مت آثار غربي گرايش 
دارند و فرهنگمان را ناديده مي گيرند. دلم مي خواهد اگر 
امکانش باشد سمفوني فرهاد درست ش��ود. دوست دارم 
ما هنرمنداني داشته باشيم که به فکر ايران، فرهنگمان و 
تاريخمان باشند. ايران عزيزم بين 7 تا 9هزار سال تاريخ غني 
دارد و بايد با هنرمان آن را به کل دنيا نشان دهيم. يکي از آنها 

خط هاي زيبايي هستند که همين جمعه قرار است يکي از 
دانشجوهايم که همسرش دانش آموخته ميراث است بيايد 
و خط هاي پهلوي، جغدي و ميخي را بياورد تا شناسنامه 
آثارم را با اين سه زبان بنويسم. همه بايد بدانند که ايرانيان 
اولين ملتي هستند که خط را شناختند. قصد دارم اينجا 
جوانان جدا از آثار حجمي که مي سازم با فرهنگ و فرهنگ 

نوشتاري کشورمان هم آشنا شوند. 
خودتان فکر مي کنيد علاقه مندي تان به هنر را 

از کجا به ارث برده ايد؟
 از مادرم و پدربزرگ پدري ام. م��ادرم زني هنرمند بود و هنر 
ضايعات را از او آموختم. به خوبي به خاطر مي آورم که چهار 
سال داشتم و مادرم شانه هاي شکسته را آب مي کرد و برايم 
تيله مي ساخت. علاوه بر مادرم، پدر پدرم هم مردي هنرمند 
بود. روزي از پدرم پرسيدم: پدربزرگ من چه کسي بوده است؟ 
چون من هيچ يک از پدربزرگ هايم را نديدم. او گفت پدربزرگت 
آهنگر بود. آهنگر يعني هنرمند؛ کسي که تکه اي از آهن را بر 
مي دارد و با آن اشياي جديدي خلق مي کند. او گازانبر، چرخ، 
قيچي و غيره درست مي کرده است. من هنوز قيچي دست ساز 
مادرم را که با آن قيچي مي کرد، دارم. براي همين به نوعي هنر 

را ژنتيکي از مادرم و پدربزرگ پدري ام به ارث برده ام. 
ش�ما را به غارموزه دست س�ازتان »غارموزه 
وزيري« مي شناسند؛کار بزرگ و استثنايي که 
در منطقه لواسانات انجام داده ايد. ايده اين کار 

را از کجا آورديد؟
عاش��ق غارهاي ايرانم. بدون اغ��راق 80 درصد از غارهاي 
کشورم را ديده ام. عشق سنگ و طبيعت را دارم. خوب يادم 
مي آيد که در دوره دانشگاه عضو تيم دوچرخه سواري بودم و 
چندين بار هم قهرمان شدم. بارها تک و تنها از جاده چالوس 
با دوچرخه رفتم و از هراز برگشتم. هميشه دلم مي خواست 
در کوه زندگي کنم الان هم همي��ن کار را انجام مي دهم. 
هميشه آرزوي اين را داشتم که عرف را بشکنم و کارهاي 

جديد انجام دهم. به نظرم تمام موفقيت ها و اتفاقات خوبي 
که در زندگي بش��ر رخ داده حاصل همين شکستن عرف 
از طرف بعضي از آدم ها بوده اس��ت. اگر هيچ کسي عرف 
را نمي شکس��ت الان به جاي لامپ بايد از شمع استفاده 
مي کرديم و اصلاً اديسوني وجود نداشت. همينطور مرداني 
نبودند که براي آزادي و استقلال مردم صحبت کنند. اگر 
گراهامبلي نبود و. . . همه اينها کس��اني بودند که عرف را 
شکس��تند.  من هم مي خواهم همين کار را انجام دهم و 
مردم را به سمت طبيعت بکشانم. تا الان شايد ميليون  ها 
نفر را به طبيعت کشانده ام. باور کنيد وقتي اينجا مي آيند 
ديوانه شان مي کنم. اغراق نکردم اگر بگويم تا حالا هزار نفر 
گفتند: »آقاي وزيري صبح که از خواب بيدار ش��دم حال 
خوبي نداشتم اما الان خيلي خوب هستم و اين به خاطر 

آمدنم به موزه است.«
درباره همين کار استثنايي غارموزه بگويد که 

چقدر ساخت آن زمان برد؟ 
قبل از غارموزه آتليه اي در خيابان جهان مهر ميدان فاطمي 
داشتم. در آنجا 23 ساله بودم و خيلي دوستش داشتم اما 
آتليه را به همراه خانه اي که داشتم فروختم و به همراه وامي 
که گرفته بودم محل فعلي غارموزه در لواس��ان را خريدم. 
درست از مهر سال 1384 اين باغچه را خريدم و الان 9 سال 
و چهار ماه و هفت روز است که در اينجا کار مي کنم. در اين 
مدت 85 درصد از تمام کارهايي که مي بينيد را همينجا 
انجام دادم. 15درصد مابقي را هم در همان آتليه ام در تهران 

ساخته بودم که شامل کارهاي کوچکي مي شد. 
در زمان فعاليت در آتليه ت�ان هم همين قدر 

بازديدکننده داشتيد؟
خيلي کم بازديدکننده اي گذرش به آتليه مي افتاد. آنجا 
موزه نبود و فقط چندتايي از شاگردانم مي آمدند و تعليم 
مي ديدند. تبليغي در کار نبود و فق��ط در و ديوار آتليه پر 
از کارهايم بود. غارموزه را ساختم تا همه بدانند و بيايند و 

ساعت ها مشغول تفحص باشند. 
هنوز هم در غار دست سازتان وسايل حفاري ديده 

مي شود، غارموزه قرار است تا کجا پيش برود؟ 
دلم مي خواس��ت در اين 9 س��الي که اينجا هستم حدود 
200 متر با هش��ت حفره پيش مي رفتم و الان به فش��م 
رسيده بودم. باور کنيد دلم مي خواس��ت غارموزه وزيري 
مثل همين تونل صدر ب��ه تهران وصل مي ش��د. در آنجا 
ماش��ين تردد مي کند،  اينجا آدم رفت و آمد مي کرد. دلم 
مي خواست يک شهر زيرزميني بس��ازم. آرزوي من اين 
بود و تا وقتي حيات دارم غار را ادامه مي دهم. اما  اي کاش 
دولت و مسئولي بود و اينها را مي ديد و مي فهميد. اي کاش 
فرمانداري، شهرداري، بخشداري، ميراث فرهنگي و حتي 
وزيري مي آمد و مي گفت اينجا احتياج به نگهداري دارد و 
ما خودمان هزينه دو نگهبان شبانه روزي را مي دهيم. کاري 

که در تمام اين سال ها به تنهايي انجام دادم و تا وقتي هم 
توانش را داشته باشم ادامه خواهم داد.  هر کسي جاي من 
بود افسرده مي شد اما من ورزشکارم و هيچ چيزي نمي تواند 
مانع حرکتم شود. نه اينکه هيچ وقت ناراحت نشوم اما تمام 
ناراحتي ها را رد مي کنم. غارموزه مرتب نياز به نگهداري و 
حتي تعمير دارد. اين کارها حداقل به چهار نفر که به صورت 
شيفت کار کنند نياز دارد اما همه را به تنهايي انجام مي دهم 

تا مردم بيايند و استفاده کنند. 
تا به حال از طرف هيچ سازمان يا نهادي مورد 

حمايت قرار گرفتيد؟
براي ساخت غارموزه نه درخواستي به نهاد يا سازماني دادم 
و نه آنها کمکي به من کردند. هنرمند هيچ وقت درخواست 
کمک نمي کند. من نمي خواهم فرهنگ گداپروري را رواج 
دهم. تا حالا بيشتر از 50 بار از طرف رسانه ملي آمده اند و 
گزارش تهيه کردند اما خبري از هيچ مسئولي نشده است. 
يکي از زيباترين خصلت هاي انس��ان هايي که هدفمند 
زندگي مي کنند اين است که از کسي توقع ندارند. من هم 
از کسي توقع ندارم و تمام اين کارها را به خاطر آيندگان 

انجام مي دهم. 
با توجه به فعاليت هاي هنري بيش�ماری که در 
سطح ش�هر داريد، از شما تقديري هم تاکنون 

شده است؟
سال 70 به عنوان استاد درجه يک از طرف ميراث فرهنگي 
ش��ناخته ش��دم و دکتراي افتخاري به من دادند. 10 ماه 
کارهاي برج ميلاد را انج��ام دادم و تقديرنامه اي هم برايم 
ارس��ال کردند. از طرف انجمن همداني ها هم مورد تقدير 
قرار گرفتم. آنقدر تقديرنامه هاي زيادي دارم که الان نمي دام 
کي و کجا از من تقدير شده است چون هيچ وقت توجهي 
به تقديرهايي که مي شد نداشتم و ندارم. سال 75 هم طي 
نمايشگاهي 16 روزه در هانوفر آلمان مورد تقدير قرار گرفتم 
و در اولين بينال مجسمه سازي هم برنده نقش برجسته 
شدم اما مابقي را ديگر به خاطر نمي آورم. همه تقديرنامه ها 

گوشه اتاق هستند، مي توانيد خودتان سر فرصت ببينيد. 
تا به حال اين فکر به ذهنتان خطور کرده است 
که از ايران مهاجرت کنيد و به کشور ديگري 

براي بهتر ديده شدن برويد؟
طي سال هاي 75- 70 سه دعوتنامه از طرف آلمان برايم 
فرس��تادند و نرفتم. مطلقاً علاقه اي به خ��ارج ندارم. دلم 
مي خواهد در ايران بمانم و موزه شخصي ام را گسترش دهم 
و اگر چيزي در اين مرز و بوم ياد گرفتم براي همين مردمم 
در ايران باقي بگذارم. دلم نمي خواهد به خارج از کشور بروم. 
هرچند تاکنون کارهاي بس��ياري در آلمان، دوبي و غيره 
انجام داده ام اما براي ماندن هيچ وقت نمي روم. آنها دنبال 
انسان هاي متخصص بدون زحمت براي خودشان هستند. 
نمي خواهند پول خرج کنند. من که الان به اينجا رسيده ام 

ميلياردها تومان برايم خرج شده است. آنها مردم متخصص 
ما را مي برند تا نهايتاً 10 هزار دلار که اصلًا رقمي نيس��ت 
هزينه کنند و به خواسته شان برسند. براي اينکه من به اين 
مرحله برسم حداقل 50 سال زمان برده است، مگر چند نفر 
مثل من هستند؟ دستيابي به افرادي مثل من از نظر آنها 
مجاني تمام مي شود. باور کنيد حتي 10 نفر هم مثل من 
در خاورميانه نيست. چندنفر در خاورميانه مي شناسيد که 

موزه شخصي درست کند؟
تا حالا پيش�نهادي درب�اره خري�د غارموزه 

دريافت کرديد؟
سال گذشته يک نفر آمد و گفت: اينجا را مي فروشي؟ گفتم: 
نه. گفت: به قيمت بالا ميخرم. پرس��يدم: چقدر؟ گفت: 4 
ميليارد تومان و تنها جوابي که براي او داشتم اين بود که 
غارموزه وزيري براي آينده است و نمي شود با هيچ رقمي 
آن را خريد. اگر غارموزه را براي پول س��اخته بودم خودم 
بهتر مي توانستم از آن درآمدزايي کنم و به يک قهوه خانه 
تبديلش مي کردم. شعاري هست که هميشه به آن اعتقاد 
داش��تم و دارم » ديگران کاشتند ما خورديم. ما مي کاريم 

ديگران بخورند.«
درباره آثارتان بگوييد که کدام يک را بيشتر 

دوست داريد؟
 چ��ون در زمينه هاي مختلفي کار مي کن��م در هر زمينه 
يک اثر هس��ت که خيلي دوست داشته باش��م. در زمينه 
اسطوره اي مجسمه هاي رستم و سهراب، در زمينه فولکلور 
گلنار از پيش گل ممد مي آيد، در زمينه شاهنامه سيمرغ 
که با ريشه درخت ساختم. در ادبيات کاکلي و پدربزرگ و 

غيره را دوست دارم. 
به جز کارهايتان که تاکسيدرمي هستند، از چه 

موادي در مجسمه سازي استفاده کرديد؟
تمام هنرمندان يک ماده را براي انجام کارهاي هنري شان 
انتخاب مي کنند. اين مواد شامل سفال، آهن، فايبرگلاس، 
سنگ، موم،  شيشه، سراميک و غيره مي شود اما من از همه 
اين مواد استفاده مي کنم چون علاقه زيادي به زمينه هاي 
مختلف هنري دارم. براي شعر، اسطوره و تاريخ بايد از مواد 
مختلف بهره برد.  براي مثال وقتي ماهيگير خوشبخت را 
مي ساختم چطور مي توانستم آن را با چوب بسازم؟ ماهيگير 
خوشبخت آن ماهي هست که يکي از زيباترين کارهاي من 
است. آنکه درونش کريستال هاي مرواريد را گذاشته ام. پس 
اين را با سنگ مي سازم. سنگ هاي رودخانه اي، بنابراين بايد 
کلاژ سنگ انجام مي دادم. همچنين درباره کار با فايبرگلاس 
بايد بگويم که اولين بار آن را سال 45 به واسطه يک مهندس 
ايتاليايي شناختم. اولين مجسمه سازي بودم که فايبرگلاس 
را در ايران شناختم و مجسمه شجريان، مهندس سيحون، 
 اميرکبير و خيلي از کارهاي ديگر را با اين ماده انجام دادم. 
کارهايي که بعدها به واس��طه آن فايبرگلاس ش��ناخته و 
ساخته شد.  درباره کار با بتن هم بايد بگويم که استفاده از اين 
ماده خيلي راحت است. سنگ هم که عشق من است و تمام 
کارهايي که در پارک جمشيديه انجام دادم با تراش سنگ 
بوده است. سفال و سراميک هم در تاريخ ما ريشه دارند و از 
آنها در راستاي انجام کارهاي هنري- تاريخي بهره مي برم. 
تمام س��فالينه هايي که در موزه ها پيدا مي شود تمام تاريخ 
ايران و هنر ايران را نشان مي دهد. بنابراين در آنجا که از قديم 

صحبت مي کنيم از سفال استفاده مي کنم. 
خيلي از آثار هنري تان از ضايعات است. چي شد 
که به س�راغ ضايعاتي رفتيد که خيلي از مردم 
خيلي راحت آنها را در کيسه اي مي پيچند و در 

سطل آشغال مي اندازند؟
در هنر، هنري پديد آمد به اسم کانسپچوال آرت که ما در زبان 
فارسي به آن هنر مفهومي مي گوييم. يکي از جاهايي که مورد 
علاقه من است و از کنارش هميشه رد مي شوم، نزديک سطل 
آشغال هاست. يک وانت دارم و هر بار که گوشه سطل زباله 
چيز جالبي مي بينم، چند لحظه توقف مي کنم و آن را براي 
همين هنر مفهومي که از ضايعات درست مي کنم برمي دارم. 
همچنين من اينجا شيرآقا را ساخته ام. آن داستان هايي که 
در شاهنامه درباره ش��يرآقا آمده همه قصه نبوده است. ما 
شير ايراني داشتيم که الان منقرض شده است. وقتي شير 
داشتيم پس شيرآقا را هم مي سازيم. البته که لازم نيست 
شيرآقا را مثل شير درست کنيم. تنه درخت هايي که يادآور 
هيکل آدم بودند را با نصب شيرآلات تبديل به شيرآقا کردم. 
شيرآقا مرد شجاعي است که در فرهنگ ما با گرگ و شير 
و غيره مي جنگد. در دش��ت ارژن شيراز ش��ير داشتيم که 
بدبختانه طايفه قاجاريه و پهلوي همه آنها را شکار کردند و 
بيش از 100سال است که همه آنها منقرض شده اند. علاوه 
بر شيرآقا، واقعاً رستم گرز 20 کيلويي دست مي گرفته است. 
مثل همين ميله هايي که در زورخانه ها در دست مي گيرند. 

پس همه اينها قصه نيستند. 
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 ارزش تريبون تلويزيون را 
پايين نياوريد

   محمدصادق عابديني
وقتي نام مدير يک شرکت توليدکننده مواد غذايي 
به عنوان مهمان يک برنامه تلويزيوني غيرمرتبط 
مطرح مي ش��ود، اولين چيزي که به ذهن خطور 
مي کند اين است که آن ش��خص براي رسيدن به 
تلويزيون و در اختيار داش��تن ام��کان تبليغ برند 

تجاري اش، هزينه کرده است. 
اخيراً بخش ه��اي متع��ددي از گفت وگوي مدير 
يکي از برندهاي توليدکننده م��واد غذايي با يک 
برنامه تلويزيوني در فضاي مجازي منتش��ر شده 
است. در اين گفت وگو مدير ش��رکت مواد غذايي 
صحبت هاي حاشيه داري درباره زن ، شراب و پنير 
به زبان مي آورد. تنها واکنش مجري تلويزيون هم 
که دستپاچه شده خنده هايي از سر استيصال است. 
واقعاً هم نمي ش��ود روي آنتن زن��ده تلويزيون هر 
چيزي را به سرعت مميزي کرد و جلوي حرف هايي 
را که به صورت زنده در حال پخش است گرفت اما 
چرا بايد شاهد اين شرايط باشيم که تلويزيوني که 
مي تواند به صورت بالقوه تريبوني با نزديک به 80 
ميليون مخاطب باش��د، اينچنين ارزان در اختيار 
افرادي قرار بگيرد ک��ه نمي دانند در چه جايگاهي 
قرار گرفته ان��د و از بايد ها و نبايده��اي حضور در 

مقابل دوربين تلويزيون چيزي ندانند. 
همانطور که تلويزي��ون در برنامه هاي اقتصادي نيز 
تعرفه هاي خاصي براي معرف��ي برندها و حتي نام 
بردن از آنها دارد. تقريباً مي شود گفت که هيچ چيز در 
تلويزيون در رابطه با برندينگ رايگان نيست و هر برند 
تجاري براي آنکه نام، لوگو يا فعاليتش در تلويزيون 
يا راديو معرفي شود بايد طبق تعرفه اي که از سوي 
اداره بازرگاني صداوس��يما مشخص مي شود هزينه 
پرداخت کند. پس به احتمال زياد مدير آن شرکت 
توليدکننده نيز مشابه ساير فعالان حوزه اقتصادي 
جهت حضور در يک برنامه پر بيننده تلويزيون بايد 
هزينه اي پرداخت کرده باشد ولي آيا اين هزينه کرد 
مي تواند ضامني بر اين باشد که هر چيزي از تريبون 
تلويزيون پخش ش��ود؟! مس��لماً در اينجا قصور بر 
گردن ش��بکه تلويزيون و گروه برنامه ساز است که 
نتوانسته اند مهمان برنامه را توجيه کنند که صرف 
حضور در تلويزيون ولو با پرداخت هزينه نمي تواند 

مجوزي براي بيان هر مسئله اي باشد. 
تلويزي��ون در بدتري��ن حالت ممکن ني��ز داراي 
ميليون ه��ا بيننده اس��ت. حتي اف��رادي بيننده 
مستقيم برنامه هاي تلويزيوني نيستند، اما بازنشر 
برنامه ها را در فضاي مج��ازي دنبال مي کنند. هر 
گونه خدش��ه وارد کردن به جايگاه رسانه ملي به 
عنوان رسانه تراز جمهوري اسلامي بازخوردهاي 
فراگيري پيدا مي کند. نمونه اخير اين بازخوردها 
مهمان برنامه فرمول يک شبکه يک سيماست که 
از تشابه ميان زن ، شراب و پنير مي گويد و مجري 
وامانده از اينکه چه تصميمي بگيرد که اوضاع را در 
اختيار خود قرار دهد، صرفاً به خنده  و واکنش هاي 
دستپاچه متوسل مي شود. اين برنامه و مجري آن 
پيش از اين نيز س��ابقه حاشيه سازي از اين دست 
را داشته اند و عجيب است که مديران رسانه ملي 
نتوانسته اند آنها را توجيه کنند که تريبون تلويزيون 
جمهوري اس��لامي تريبون ارزان قيمت و پيش پا 
افتاده اي نيس��ت که اولاً بش��ود آن را محلي براي 
ديده شدن هر شخصي قرار داد و درثاني ارزش ها 
و هنجار هاي جامعه اسلامي را فداي درآمد ناشي 
از حضور صاحبان صنايع و تج��ار کرد که به دليل 
پرداخت هزينه حضور در تلويزيون براي خود حق 

هر گونه اظهارنظري را در نظر گرفته اند.

دلم مي خواست  يک شهر زيرزميني بسازم
آخرين گفت وگوي منتشر نشده با مرحوم ناصر هوشمند وزيري، مجسمه ساز فقيد

من دنبال چيزهاي اس�تثنايي هستم. 
دنبال کارهايي که هرکسي به سراغش 
نمي رود و فکر آن را هم نمي کند. بارها 
به من گفتند استاد چطور ساخت اين 
کارها به ذهنتان مي رسد؟ هميشه در 
مرحله اول پاسخ مي دهم که عزيزم من 
تحصيلکرده اين کار هستم و با ادبيات 
کش�ورمان و تا حدودي هم ب�ا ادبيات 

جهان آشنايي دارم

    یادداشت
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